

PROMOVIEREN IN DEN KULTURWISSENSCHAFTEN
DOCTORAL STUDIES IN THE STUDY OF CULTURE

GGK

Gießener Graduiertenzentrum Kulturwissenschaften

Giessen Graduate Centre for Cultural Studies





PROMOVIEREN MIT SYSTEM UND PERSPEKTIVE

Sie sind Doktorand_in oder beginnen bald Ihre Promotion an einem der Fachbereiche 3, 4 oder 5 an der Justus-Liebig-Universität (JLU)? Bereits mit Ihrer Einschreibung als Promotionsstudent_in sind Sie automatisch Mitglied am Gießener Graduiertenzentrum Kulturwissenschaften (GGK) und können unser vielfältiges Angebot nutzen: optional und kostenlos! Das GGK ist eine zentrale Einrichtung der JLU, die es sich zur Aufgabe gemacht hat, die Ausbildung von Promovierenden in den kulturwissenschaftlichen Fächern gezielt zu verbessern.

Bereits 2001 als deutschlandweit erste Einrichtung dieser Art gegründet und vielfach als Modellprojekt gewürdigt, bietet das Graduiertenzentrum Promovierenden genau das, was Sie brauchen: viel Freiraum in Bezug auf das eigene Projekt und bei der Umsetzung von forschungsrelevanten Veranstaltungen, aber auch bedarfsgerechte Unterstützung.

DOCTORAL STUDIES WITH SYSTEM AND PERSPECTIVE

Are you a doctoral student or will you soon be starting your doctorate at one of the faculties 3, 4 or 5 at Justus Liebig University (JLU)? When you enrol as a doctoral student, you are automatically a member of the Giessen Graduate Centre for Cultural Studies (GGK) and can take advantage of our wide range of services: optional and free of charge! The GGK is a central institution of the JLU that has set itself the task of specifically improving the education of doctoral students in the subjects of cultural studies.

Founded in 2001 as the first institution of its kind in Germany and widely recognised as a model project, the Graduate Centre offers doctoral students exactly what they need: a lot of freedom with regard to their own project and in the implementation of research-relevant events, but also support tailored to their needs.

ERSTE SCHRITTE: PROMOTIONS- SPRECHSTUNDE

Haben Sie Fragen zu Finanzierungsmöglichkeiten und Formalia einer Promotion? Im Rahmen der Promotionsprechstunde unterstützen wir Sie gern bei diesen und anderen Anliegen rund um die Promotion.

FIRST STEPS: DOCTORAL CONSULTATION HOUR

Do you have questions about financing options and the formalities of a doctorate? We will be happy to help you with these and other matters relating to your doctorate during our doctoral consultation hours.

PROMOTONSPHASEN STRUKTURIEREN: GGK CURRICULUM

Eine besondere Stärke der Ausbildung von Promovierenden am GGK ist das strukturierte Studienprogramm. Das Curriculum beinhaltet Veranstaltungsformate vom ersten Semester bis zur Disputation: Grund- und Aufbaukurs, Forschungskolloquien, Methodenseminare, Workshops, Gastvorträge und Vorbereitung auf die Disputation. Im [Veranstaltungskalender](#) auf unserer Homepage finden Sie alle aktuellen Kurse.

STRUCTURING THE DOCTORAL PHASES: GGK CURRICULUM

A particular strength of the training of doctoral students at the GGK is the structured study programme. The curriculum includes event formats from the first semester to the disputation: basic and advanced courses, research colloquia, method seminars, workshops, guest lectures and preparation for the disputation. You can find all current courses in the [study calendar](#) on our homepage.

Des weiteren stehen GGK-Mitgliedern folgende Angebote zur Verfügung:

Furthermore, the following offers are available to GGK members:



KARRIEREPLANUNG NACH DER PROMOTION: CAREER SERVICE

Der [Career Service](#) hilft bei der beruflichen Orientierung und Kompetenzerweiterung. Hier finden Sie alle aktuellen Veranstaltungenzum Austausch mit Alumnن_ae, zur Soft Skill Entwicklung und rund um mögliche Karrierewege.

CAREER PLANNING AFTER THE DOCTORATE: CAREER SERVICE

The [Career Service](#) helps with career orientation and skills development. Here you will find all the current events for exchanging ideas with alumnن_ae, soft skill development and all about future career paths in general.

LEHRERFAHRUNGEN SAMMELN: TEACHING CENTRE

Didaktische Kompetenzen können Promovierende am [Teaching Centre](#) erlangen. Neben interdisziplinären Workshops rund um das Thema Hochschuldidaktik gibt es auch diverse Möglichkeiten eigene Lehrerfahrung zu sammeln.

GAINING TEACHING EXPERIENCE: TEACHING CENTRE

Doctoral students can acquire teaching skills at the [Teaching Centre](#). In addition to interdisciplinary workshops on the topic of higher education didactics, there are also various opportunities to gain your own teaching experience.

WISSENSCHAFTLICHE NETZWERKE AUFBAUEN: GGK FORSCHUNGSGRUPPEN

Haben Sie eine Idee für eine Veranstaltung oder ein spannendes Forschungsprojekt? Oder können Sie sich vorstellen, Ihre eigene Forschungsgruppe zu gründen? Am GGK haben Sie die Möglichkeit Ideen und Projekte gemeinsam mit anderen Doktorand_innen zu diskutieren und umzusetzen. Die Sektionen und AGs des GGK sind thematische Forschungsgruppen, die dem (informellen) Austausch untereinander dienen. Das GGK unterstützt die Arbeit der Sektionen und AGs zudem durch die Finanzierung von Workshops, Gastvorträgen und Konferenzen. Alle aktiven [Sektionen](#) und [AGs](#) finden Sie auf unserer Homepage.

Am GGK promovieren bedeutet promovieren...

im forschungsintensiven Umfeld
in a research-intensive environment

beim Original
with the original

mit System
with system



BUILDING ACADEMIC NETWORKS: GGK RESEARCH GROUPS

Do you have an idea for an event or an exciting research project? Or can you imagine setting up your own research group? At the GGK you have the opportunity to discuss and implement ideas and projects together with other doctoral students. The sections and working groups of the GGK are thematic research groups that serve the (informal) exchange among each other. The GGK also supports the work of the sections and WGs by funding workshops, guest lectures and conferences. All [active sections](#) and [WGs](#) can be found on our website.

Doing a doctorate at the GGK means doctoral studies...

mit Tagungs- und Publikationserfahrung
with conference and publication experience

mit Lehrerfahrung
with teaching experience

mit Perspektive
with perspective

Wenn Sie Fragen haben, sprechen Sie uns einfach an!

Wir helfen Ihnen gerne dabei, die Promotionsphase durch unser ganzheitliches Ausbildungsprogramm für Ihre Bedürfnisse zu gestalten.

If you have any questions, please contact us!

We are happy to help you design the doctoral phase through our holistic research training programme according to your needs.

Kontakt/Contact:

GGK-Team

 + 49 (0) 641 / 99 300 24

 ggk@ggk.uni-giessen.de

 uni-giessen.de/ggkgcsc

 [Newsletter Anmeldung/Subscription](#)



GGK

Gießener Graduiertenzentrum Kulturwissenschaften (GGK)
International Graduate Centre for the Study of Culture (GCSC)
Otto-Behaghel-Straße 12
35394 Gießen

Abb.: ©GCSC



Gießener Graduiertenzentrum
Kulturwissenschaften